النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

10 أيار (هايو) 2023 نشرة يومية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



سوير ناس: تعزيز الجمود لجذب الاستثوارات الأجنبية الوباشرة والاستثوارات العربية البينية

أوضح رئيس اتحاد الغرف العربية، رئيس غرفة تجارة وصناعة البحرين سمير عبد الله ناس، خلال كلمة ألقاها في جلسة "تدفق الاستثمارات المباشرة إلى الدول العربية في منطقة الشرق الأوسط وشمال أفريقيا: الواقع والفرص والتحديات"، ضمن فعاليات "ملتقى الاستثمار السنوى 2023: سلسلة جلسات التركيز الإقليمية"، المنعقد في أبو ظبي -الإمارات العربية المتحدة، بمشاركة أمين عام جامعة الدول العربية معالى أحمد أبو الغيط، أنّ "المنطقة العربية تخنزن فرصا بارزة لجذب الاستثمارات الأجنبية المباشرة والشركات العالمية العملاقة".

وشدد على أنّ "اتحاد الغرف العربية، يلعب منذ نشأته دور ا أساسيا على صعيد تعزيز واقع التجارة والاستثمار في المنطقة العربية، من خلال تنظيم العديد من المؤتمرات المتعلقة بالاستثمار وأهمها "مؤتمر أصحاب الأعمال والمستثمرين العرب - مرام"، والذي يهدف إلى الترويج للفرص والمشاريع المتاحة في الدول العربية وجذب الاستثمارات". ونوّه رئيس الاتحاد إلى أنّ "بعض الدول العربية في منطقة الشرق الأوسط وشمال أفريقيا، أحرزت تقدّما مهمّا في إصلاح السياسات الاستثمارية خلال السنوات العشر الماضية، وذلك لمواكبة التغيرات التي طرأت على أشكال الاقتصاد العالمي، وما فرضته جائحة كورونا على سلسلة التوريد والمسارات التي أجبرت اقتصادات العالم على اتباعها. لكن في المقابل هناك بلدان عربية أخرى إما بسبب النزاعات السياسية

والأمنية الدائرة فيها لم تتمكّن من إحراز أي تقدّم على هذا الصعيد، ولهذا نرى أنّ الاستثمارات الأجنبية المباشرة متمركزة في بلدان عربية

Union of Arab Chambers

وقال: "تشير تقديرات البنك الدولي إلى أنّ اقتصادات البلدان العربية حققت نموا بنسبة 5.5 في المئة عام 2022، وهو أسرع معدل منذ عام 2016. لكن على الرغم مع ذلك، فإن هذا النمو متفاوت في جميع أنحاء المنطقة، حيث لا تزال العديد من بلدانها تتصارع مع الأثار المتبقية لجائحة فيروس كورونا COVID-19، والضغوط الإضافية الناجمة عن الارتفاع الحاد في أسعار النفط والمواد الغذائية بسبب الحرب في أوكرانيا، وارتفاع أسعار الفائدة العالمية، فضلا عن التباطؤ في اقتصادات الولايات المتحدة، الصين ومنطقة اليورو". وشدد الرئيس سمير ناس على أنّ "المطلوب بذل المزيد من الجهود من أجل جذب الاستثمارات الأجنبية المباشرة إلى المنطقة العربية وفي ذات الوقت تعزيز واقع الاستثمارات العربية البينية كونها لا ترتقى إلى الطموحات والأهداف، من هنا لا بدّ من تحفيز القطاعات الاقتصادية الجديدة في الاقتصاد المعرفي والاقتصاد الرقمي، حيث تشهد هذه القطاعات تدفقاً كبيراً في الاستثمارات. كما على البلدان العربية السعى إلى جذب مزيد من الاستثمارات في مجالات التكنولوجيا المتقدمة، التكنولوجيا الزراعية، الأمن الإلكتروني، الذكاء الاصطناعي، التكنولوجيا المالية

"فينتك"، منصمّات التجارة الالكترونية، تقنية البلوك تشين، الطاقة المتجددة، المباني الذكية، صناعة الروبوتات، انترنت الأشياء، النقل المستدام، الاستدامة في استهلاك الأغذية، وتكنولوجيا التعليم، وغيرها من القطاعات الاستثمارية الخارجية الواعدة".

وختم بالقول إنّ قدرة الدول العربية على استقطاب الاستثمار تزداد بمقدار اندماجها وإنشائها فضاءاً اقتصادياً متكاملاً. من هنا فإن استقطاب الاستثمار الأجنبي المباشر لا يحتاج فقط إلى تغيير القوانين، وإنما إلى سياسات اقتصادية تستلهم الممارسات السليمة في البلدان الصناعية. من جانبه أكّد أمين عام اتحاد الغرف العربية الدكتور خالد حنفي، أن هناك واقعا عربيا لا بد من تغييره في ما يخص الواقع الاستثماري حيث أن حجم الاستثمارات خلال السنوات العشر المنصرمة متواضع ولا يرقى الى مستوى الطموحات والأمال".

وأوضح أنه على الرغم من أن حجم الاستثمارات خلال السنة الماضية نمت بنسبة 42 في المئة لكن هذه النسبة كانت محصورة في قطاعات معينة وفي رقعة جغرافية محدودة، حيث أن حجم الاستثمارات كان

بحدود 54 مليار دولار، بينما لا يتجاوز متوسط نصيب الفرد بالنسبة للاستثمار الالف و 100 دولار وهذا نصيب متواضع.

وقال: إذا ما نظرنا الى حجم الاستثمارات العربية البينية فهي تتراوح بين 16 و 20في المئة، أي بحجم لا يتجاوز ال 8 مليار دولار وفقا للتقارير الصادرة عن المؤسسات الاقتصادية الدولية، في حين لا يتجاوز حجم نصيب الفرد من الاستثمارات العربية البينية حدود 120 دولار وهو رقم متواضع جدا.

ونوه الى أن الجميع يدردك أن هذا الواقع غير مقبول على الاطلاق، وبالتالي هناك ضرورة ملحة لتغيير هذا الواقع، وذلك من خلال اتجاهين: اتجاه اجرائي وتشريعي وهو أمر ضروري ولكنه ليس كافيا، إذ لا بد من انجاز اتفاقية الاستثمار البينية العربية، وهو ما نعمل عليه كاتحاد الغرف العربية مع جامعة الدول العربية من اجل أن تصبح هذه الاتفاقية ناجزة في أقرب وقت ممكن، بما يعود بالنفع على سائر البلدان العربية. المصدر (اتحاد الغرف العربية)















■ Samir Nass: Strengthening Efforts to Attract Foreign Direct Investments and Inter-Arab Investments

The President of the Union of Arab Chambers and President of the Bahrain Chamber of Commerce and Industry, Samir Abdullah Nass said during a speech at the session "The Flow of Direct Investment to Arab Countries in the Middle East and North Africa: Reality, Opportunities and Challenges", within the activities of the "Annual Investment Forum 2023: Regional Focus Sessions Series", held in Abu Dhabi, United Arab Emirates, with the participation of the Secretary-General of the League of Arab States, His Excellency Ahmed Aboul Gheit, that "the Arab region offers prominent opportunities to attract foreign direct investment and giant international companies".

He stressed, "The Union of Arab Chambers, since its inception, has played a key role in promoting the reality of trade and investment in the Arab region, through the organization of many conferences related to investment. The most important of which is the "Conference of Arab Businessmen and Investors - Maram", which aims to promote opportunities and projects available in the Arab countries and attract investments."

The President of the Union noted, "Some Arab countries in the Middle East and North Africa region have made important progress in reforming investment policies during the past ten years. In order to keep pace with the changes that have occurred in the forms of the global economy, and what the Corona pandemic imposed on the supply chain, and the paths that forced the world's economies to follow. On the other hand, there are other

Arab countries, either because of the ongoing political and security conflicts in them, have not been able to make any progress in this regard, and therefore we see that foreign direct investments are concentrated in Arab countries and not others."

"The World Bank estimates that the economies of Arab countries grew by 5.5 percent in 2022, the fastest rate since 2016. However, this growth is uneven across the region, with many of its countries still grappling with the residual effects of the COVID-19 pandemic. Additional pressures caused by the sharp rise in oil and food prices due to the war in Ukraine, rising global interest rates, as well as a slowdown in the economies of the United States, China, and the Euro", he said. President Samir Nass stressed, "More efforts are required to attract foreign direct investments to the Arab region and at the same time to enhance the reality of inter-Arab investments as they do not live up to ambitions and goals. Hence, it is necessary to stimulate new economic sectors in the knowledge economy and the digital economy, as these sectors are witnessing a large flow of investments. Arab countries should also seek to attract more investments in the fields of advanced technology, agricultural technology, cybersecurity, artificial intelligence, fintech, e-commerce platforms, blockchain technology, renewable energy, smart buildings, robotics, the Internet of Things, sustainable transportation, sustainable food consumption, educational technology, and other promising foreign investment sectors."

He concluded by saying that the ability of Arab countries to attract investment increases as they integrate and establish an integrated economic space. Attracting FDI requires not only a change of laws but economic policies inspired by good practices in industrialized countries.

For his part, the Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, stressed that there is an Arab reality that must be changed with regard to the investment reality, as the volume of investments during the past ten years is modest and does not live up to the level of ambitions and hopes."

He explained that although the volume of investments during the past year grew by 42 percent, this percentage was limited to certain sectors and in a limited geographical area, as the volume of investments was about \$ 54 billion, while the average per capita for investment does not exceed \$ 100 and this is a modest share.

He said, "If we look at the volume of inter-Arab investments, they range between 16 and 20 percent, a size that does not exceed 8 billion dollars, according to reports issued by international economic institutions, while the size of the per capita share of inter-Arab investments does not exceed 120 dollars, which is a very modest figure."

He pointed out that everyone realizes that this reality is completely unacceptable, and therefore there is an urgent need to change this reality, through two directions: a procedural and legislative direction, which is necessary but not enough, as it is necessary to complete the inter-Arab investment agreement. This is what we are working on as the Union of Arab Chambers with the League of Arab States for this agreement to become successful as soon as possible, for the benefit of all Arab countries.

Source (Union of Arab Chambers)















توسع اللقتصاد يعزز نهو قطاع البناء

بالبناء وتجهيزات المباني والمشاريع السكنية والفندقية، حيث تُعزز هذه المُنتجات تواجدها في السوق المحلي، وتضم علامات تجارية من ألمانيا وبريطانيا وتركيا، وإسبانيا، وإيطاليا، وغيرها معتبرا أنّ السوق القطري أصبح سوقًا جاذبًا للعلامات التجارية العالمية، لافتًا إلى أن افتتاح هذا المعرض يؤكد ثقة المُستثمرين بالسوق القطري وحرصهم على توسيع أعمالهم في السوق المحلى.

السوق المحلي. المصدر (صحيفة الراية القطرية، بتصرّف)

Expanding Economy Boosts Construction Sector Growth

The Chairman of the Qatar Chamber, Sheikh Khalifa bin Jassim Al Thani, affirmed the Chamber's keenness to support the Qatari private sector and encourage attracting companies and investments to the local market. Pointing out that "the construction sector in Qatar is one of the promising sectors, which has witnessed significant growth in the past years, and is expected to continue its growth, especially with the economic expansion that the country is currently witnessing."

This came during the opening of the exhibition of Al-Jabr Trading Company, which includes many أكد رئيس مجلس إدارة غرفة قطر الشيخ خليفة بن جاسم آل ثاني، حرص الغرفة على دعم القطاع الخاص القطري، وتشجيع جذب الشركات والاستثمارات إلى السوق المحلي، لافتًا إلى أن "قطاع البناء والتشييد في قطر يعد من القطاعات الواعدة، التي شهدت نموًا كبيرًا في السنوات الماضية، ومن المتوقع أن تواصل نموها خصوصًا مع التوسع الاقتصادي الذي تشهده الدولة حاليًا".

جاء ذلك خلال افتتاحه معرض شركة الجبر التجارية، الذي يضم العديد من العلامات التجارية العالمية للأدوات المتعلقة

international brands of tools related to construction, building equipment, residential and hotel projects, as these products enhance their presence in the local market, and include brands from Germany, Britain, Turkey, Spain, Italy, and others. Considering that the Qatari market has become an attractive market for international brands, pointing out that the opening of this exhibition confirms the confidence of investors in the Qatari market and their keenness to expand their business in the local market.

Source (Al-Raya Qatari Newspaper, Edited)

Oman's Budget Surplus Increases by 26% as Oil Revenues Grow

Oman's budget surplus rose by about 26 percent year-on-year in the first quarter of this year, as its net oil revenues grew. According to the Omani Ministry of Finance, the general budget recorded a surplus of about 450 million riyals (\$ 1.2 billion) at the end of the first quarter, compared to a surplus of 357 million riyals in the same period of 2022. The Sultanate's total revenue increased 6



percent to 3.2 billion riyals in the three months compared to 3.02 billion a year ago, while spending rose 4 percent to 2.767 billion riyals from 2.6 billion.

Source: (Asharq Al-Awsat Newspaper, Edited)

ارتفاع فائض الووازنة العوانية 26 % مع نوو إيرادات النفط

ارتفع فائض ميزانية سلطنة عمان العامة بنحو 26 في المئة على أساس سنوي في الربع الأول من العام الحالى، مع نمو صافى إيراداتها من النفط.

وبحسب وزارة المالية العمانية سجّلت الموازنة العامة فائضا بلغ نحو 450 مليون ريال (1.2 مليار دولار) بنهاية الربع الأول، مقارنة مع فائض قدره 357 مليون ريال في الفترة ذاتها من 2022. بينما زاد إجمالي إيرادات السلطنة بنسبة 6 في المئة إلى 3.2

مليار ربيال في الأشهر الثلاثة مقارنة مع 3.02 مليار قبل عام، في حين ارتفع الإنفاق 4 في المئة إلى 2.767 مليار ربيال من 2.6 مليار.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف)

"Aramco" Achieves \$32 Billion Net Income in 3 Months

Saudi "Aramco's" net profit during the first quarter of this year touched \$ 32 billion. "Saudi Aramco" reported net income of 119.5 billion riyals (\$31.9 billion), compared to the same period last year of 148 billion riyals (\$39.5 billion), and net cash from operating activities reached 148.6 billion riyals (\$39.6 billion), compared to the same period in 2022, which amounted to 143.3 billion riyals (\$38.2 billion).

Aramco CEO and CEO Amin Nasser revealed that significant progress has been made in the strategic expansion of the company's refining, chemicals, and marketing business internationally during the first 3 months of 2023, represented by a major acquisition in the United States of America, in addition to important investments and partnerships in China and South Korea.

Source: (Asharq Al-Awsat Newspaper, Edited)

China's Import Contraction and Slowdown in Exports Cloud the Economic Outlook

Chinese imports contracted sharply in April, while the pace of export growth slowed, reinforcing signs of weak domestic demand despite the lifting of anti-Covid-19 restrictions, and adding pressure to an economy already struggling in the face of slowing global growth.

China's economy grew faster than expected in the first quarter thanks to

strong service consumption, but factory output slowed, and the latest trade figures suggest a return to pre-pandemic levels domestically still has a long way to go.

Customs data showed imports in the world's second-largest economy fell 7.9 percent year-on-year, after falling 1.4 percent in the previous month. Exports grew 8.5 percent from a 14.8 percent jump in March.

Source: (Asharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



"أراهكو" تحقق 32 وليار دولار صافي دخل في 3 أشمر

لامس صافي أرباح شركة "أرامكو" السعودية خلال الربع الأول من العام الحالي 32 مليار دولار. وأقصحت "أرامكو السعودية" عن بلوغ صافي الدخل 119.5 مليار ريال (31.9 مليار دولار)، مقارنة بالفترة ذاتها من العام المنصرم 148 مليار ريال (39.5 مليار دولار)، ووصول صافي النقد الناتج من أنشطة التشغيل 148.6 مليار ريال (39.6 مليار دولار)، قياساً بالمدة نفسها من 2022 التي بلغت حينها 143.3 مليار دولار).

وكشف رئيس "أرامكو" التنفيذي وكبير إدارييها التنفيذيين المهندس أمين الناصر، عن إحراز تقدم كبير في التوسع الاستراتيجي لأعمال الشركة بقطاع التكرير والكيماويات والتسويق دولياً خلال الـ3 أشهر الأولى من 2023، المتمثلة في استحواذ رئيسي في الولايات المتحدة الأميركية، بالإضافة إلى استثمارات وشراكات مهمة في الصين وكوريا الجنوبية.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف)

انكواش واردات الصين وتباطؤ صادراتها يخيوان على أفاق الاقتصاد



سجلت الواردات الصينية انكماشا حادا في أبريل (نيسان)، في حين تباطأت وتيرة نمو الصادرات، مما يعزز المؤشرات على ضعف الطلب المحلي رغم رفع قيود مكافحة جائحة "كوفيد – 19"، ويزيد الضغط على الاقتصاد الذي يعاني بالفعل في مواجهة تباطؤ النمو العالمي.

ونما الاقتصاد الصيني بوتيرة أسرع من المتوقع في الربع الأول من العام بفضل الاستهلاك القوي للخدمات، لكن إنتاج المصانع تباطأ، وتشير أحدث

الأرقام التجارية إلى أن العودة لمستويات ما قبل الجائحة على المستوى المحلي لا يزال أمامها طريق طويلة.

وأظهرت بيانات الجمارك تراجع الواردات في ثاني أكبر اقتصاد في العالم بنسبة 7.9 في المئة في الساس سنوي، بعد انخفاضها 1.4 في المئة في الشهر السابق. بينما نمت الصادرات 8.5 في المائة مقارنة مع قفزة نسبتها 14.8 في المائة في مارس (آذار).

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

"International Monetary Fund".. Worried About Banking Sector Turmoil

The International Monetary Fund's chief economist Pierre-Olivier Gorencha said the fund remains concerned about the recent disruptions in the banking sector, despite moves by the US and Swiss authorities to deal with their troubled banks.

"The story is far from over," he said, noting, "EU banks are not immune from problems as long as the bloc does not

go ahead with completing the long-discussed mechanisms for dealing with troubled banks." He noted that the U.S. banking sector is generally well-positioned to weather recent turmoil, but the experience may cast a shadow over future credit conditions.

Source: (Asharq Al-Awsat Newspaper, Edited)

S&P Global Lowers its Forecast for U.S. Economic Growth

S&P Global Market Intelligence cut its forecast for real economic growth of the United States by 20 basis points to 1.2 percent for 2023 and by 90 basis points to 0.9 percent for 2024, after warning of the risks of default and banks tightening credit standards.

U.S. GDP could also be hurt by tightening credit standards, due to a potential deterioration in the quality

of commercial mortgages, which would lead to lower investment in non-residential structures. The cut comes as a debate is raising the \$31.4 trillion U.S. debt ceiling, with unprecedented lag looming within three weeks if Congress takes no action.

Source: (CNBC Arabic Website, Edited)

The UAE is the Eighth Capital of Social Media Users Globally in Per Capita Income

The UAE ranked first globally in the list of countries with the most social media use in the world, with 7.53 points out of 10, according to the research "Proxy Rack".

The results showed that the UAE is the most connected country in the world and that it has the highest percentage of the population connected to the Internet and uses Facebook, although it has the most

expensive Internet at a price of just over \$ 100.

The UAE also ranked eighth in the list of 10 countries in the world in terms of the highest monthly income per capita, which amounts to \$ 3,489, according to the global statistics website "Global Statistics".

Switzerland came at the top of the ranking of countries in the world, followed by Luxembourg, Singapore, America, Iceland, Qatar, Denmark, the UAE, the Netherlands, and Australia.

Source (Alkhaleej Emirate Newspaper, Edited)

📕 "النقد الدولي".. قلق من اضطرابات القطاع المصرفي

أكّد كبير الخبراء الاقتصاديين في صندوق النقد الدولي بيير أوليفييه غورينشا، أنّ الصندوق لا يزال قلقا من الاضطرابات التي شهدها القطاع المصرفي في الأونة الأخيرة، على الرغم من تحركات السلطات الأميركية والسويسرية للتعامل مع البنوك المتعثرة التابعة لها.

ولفت إلى أنّ "القصة لم تنته بعد"، مشيرا إلى أنّ "بنوك الاتحاد الأوروبي غير محصنة من المشكلات

ما دام التكتل لم يمض قدما في استكمال الأليات التي تجري مناقشتها منذ فترة طويلة للتعامل مع البنوك المتعثرة". ونوّه إلى أنّ القطاع المصرفي الأمريكي في وضع جيد بشكل عام لتجاوز الاضطرابات التي شهدها في الأونة الأخيرة غير أن التجربة ربما تلقي بظلالها على الظروف الانتمانية في المستقبل.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف)

💻 S&P Global تخفض توقعاتما لنوو الاقتصاد الأويركي



التدهور المحتمل في جودة القروض العقارية التجارية، مما سيؤدي إلى انخفاض الاستثمار في الهياكل غير السكنية. ويأتي هذا التخفيض بالتزامن مع مناقشة رفع سقف الدين الأميركي البالغ 31.4 تريليون دولار، في ظل تخلف غير مسبوق يلوح في الأفق في غضون ثلاثة أسابيع إذا لم يتخذ الكونجرس أي إجراء.

المصدر (موقع cnbc عربي، بتصرّف)

الإوارات عاصهة وستخدمي وسائل التواصل الاجتواعي عالوياً الثاونة في وتوسط دخل الفرد

احتلت الإمارات المرتبة الأولى عالمياً، في قائمة أكثر بلدان العالم في استخدام سكانها وسائل التواصل الاجتماعي، برصيد 7.53 نقطة من أصل 10 نقاط، وذلك بحسب بحث "بروكسي راك".

وأظهرت النتائج أن الإمارات هي الدولة الأكثر تواصلاً في العالم، وأن لديها أعلى نسبة من السكان المتصلين بالإنترنت ويستخدمون فيسبوك رغم أن بها أغلى إنترنت بسعر يزيد قليلاً على 100 دولار.

كذلك احتلت الإمارات المرتبة الثامنة في قائمة 10 دول على مستوى العالم من حيث أعلى متوسط دخل شهري للفرد، والذي يبلغ 3489 دو لاراً، بحسب موقع الإحصاءات العالمي الإلكتروني "غلوبال ستاتيستكس".

وجاءت سويسرا في صدارة ترتيب الدول في العالم، ومن ثم على التوالي: لوكسمبورغ، سنغافورة، أمريكا، آيسلندا، قطر، الدنمارك، الإمارات، هولندا، وأستر الدا.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)





"LinkedIn" Shuts Down its Social Network in China

Business social network LinkedIn has scrapped its latest app available in China, while its owner Microsoft attributed the decision to "fierce competition and a difficult macroeconomic environment." Microsoft was one of the few U.S. internet companies to successfully impose a social network in China, despite censorship by authorities and strict local rules. In China, Microsoft



was offering a certain version of LinkedIn by complying with these strict rules. In 2021, the company discontinued LinkedIn in mainland China, citing a "challenging operating environment" and "additional regulatory compliance requirements."

Source (Alkhaleej Emirate Newspaper, Edited)

Semiconductor Revenues will Decline by 11 percent in 2023

Gartner Research predicted that revenues from semiconductor markets around the world will decline by 11.2 percent in 2023. The total revenues of these markets reached the threshold of \$ 599.6 billion in 2022, which represented a slight growth of 0.2% compared to 2021. Near-term market estimates point to a further decline in semiconductor markets. It also indicates that semiconductor

market revenues are close to nearly \$532 billion in 2023. According to Gartner, with the continuation of adverse economic conditions, markets are witnessing the contagion of declining demand for electronics from the final consumer to the business sector, which contributes to creating an unstable environment for investment.

Source (Alkhaleej Emirate Newspaper, Edited)

European MPs Plan to Impose Rules on the Use of "ChatGPT"

In an effort to regulate chat apps such as "ChatGPT", European lawmakers will vote on Thursday on an ambitious text to regulate the artificial intelligence sector that has been repeatedly delayed due to the points of controversy surrounding these technologies.

The EU intends to be the first entity in the world to establish an integrated legal framework to reduce AI abuses while protecting innovation.

Artificial intelligence systems that are characterized by extremely complex technologies raise a lot of admiration and amazement and at the same time a lot of anxiety. Between publishing dangerous content, manipulating public opinion by producing fake images with software such as "Medjourney", applying mass surveillance systems, and other unknown risks, these concerns prompted prominent figures in the world of technology such as the head of "Twitter" Elon Musk to demand a suspension of development these technologies.

Source (Alkhaleej Emirate Newspaper, Edited)

"لينكد إن" توقف شبكتما الاجتهاعية في الصين

ألغت الشبكة الاجتماعية المتخصصة في عالم الأعمال "لينكد إن"، تطبيقها الأخير المتاح في الصبن، فيما عزت شركة "مابكر وسوفت" المالكة لها هذا القرار إلى وجود "منافسة شرسة وبيئة اقتصاد كلى صعبة". وكانت "مايكروسوفت" إحدى شركات الإنترنت الأمريكية القليلة التي نجحت في فرض شبكة اجتماعية في الصين، رغم الرقابة التي تمارسها السلطات والقواعد المحلبة الصارمة المفروضة.

وكانت "مايكر وسوفت" تقدّم في الصين نسخة معينة من «لينكد إن» من خلال الامتثال لهذه القواعد الصارمة. وفي عام 2021، أوقفت الشركة إتاحة تطبيق "لينكد إن" في البر الرئيسي للصين، عازيةً ذلك إلى وجود "بيئة تشغيل صعبة" و "شروط إضافية لناحية الامتثال للأنظمة".

المصدر (صحيفة الخليج الاماراتية، بتصرّف)

تراجع عائدات أشباه الهوصلات 11 في الهئة خلال 2023



وتشير تقديرات الأسواق على المدى القريب إلى مزيد من التراجع لأسواق أشباه الموصلات. كما

تشير إلى اقتراب عائدات أسواق أشباه الموصلات من قرابة 532 مليار دولار في عام 2023.

وبحسب "جارتتر" فإنّه مع استمرار الظروف الاقتصادية المعاكسة، فإن الأسواق تشهد انتقال عدوى تراجع الطلب على الإلكترونيات من المستهلك النهائي إلى قطاع الأعمال؛ مما يسهم في خلق بيئة غير مستقرّة للاستثمار.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرّف)

النواب الأوروبيون يعتزمون فرض قواعد على استخدام "تشات جي

سعياً التنظّيم تطبيقات المحادثة مثل "تشات جي بي تى"، يصوّت النواب الأوروبيون غدا الخميس، على نص طموح لتنظيم قطاع الذكاء الاصطناعي أُرجئ اعتماده مراراً بسبب نقاط الجدل المحيطة بهذه

ويعتزم الاتحاد الأوروبي أن يكون أول جهة في العالم ترسى إطاراً قانونياً متكاملاً للحد من التجاوزات في مجال الذكاء الاصطناعي، مع حماية الابتكار في الوقت نفسه

وتثير أنظمة الذكاء الاصطناعي التي تتسم بتقنيّات في غاية التعقيد الكثير من الإعجاب والذهول، وفي الوقت نفسه الكثير من القلق. فبين نشر محتويات خطيرة، والتلاعب بالرأي العام من خلال إنتاج صور مزيفة بواسطة برمجيات مثل "ميدجورني"، وتطبيق أنظمة مراقبة جماعية، وغيرها من المخاطر غير المعر و فة بعد حملت هذه الهو اجس شخصيات بار زة في عالم التكنولوجيا أمثال رئيس "تويتر" إيلون ماسك على المطالبة بتعليق تطوير هذه التقنيات.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)



